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ë ادامه از صفحه اول 
رئیــس جمهــوری دربــاره نظــارت بــر نوســانات قیمت هــا در بازار 
و کالاهای اساســی با تأییــد اینکه مردم در زندگــی و در تأمین کالاهای 
مورد نیاز روزمره خود دچار مشکل هستند، یکی از دلایل آن را کاهش 
صادرات غیر نفتی در هشت ماهه اول امسال به خاطر کرونا دانست که 
حدود 20 درصد کم شــده اســت. عامل دوم به روایت روحانی مشکل 
برداشــت از منابع ارزی در کشــورهای خارجی بوده که به همین دلیل 
نهاده های دامی که بموقع می بایســت وارد شــود با تأخیر مواجه شــد 
و این باعث شــد کــه برخی از کالاها گران شــد. رئیــس جمهوری البته 
مدیریت غیر صحیح را هم دلیل سوم دانست و تأکید کرد که همه اینها 
بایــد در کنار هم دیده شــود. وی با بیان اینکــه صحبت هایی که درباره 
تأثیرگذاری تحریم یا مدیریت چقدر بر نوسانات مؤثر است بی حساب 
و کتاب اســت، گفت: اگر کســی می خواهد محاســبه کند، باید ببیند که 
درآمد نفتی در ســال 1390، 119 میلیارد دلار بوده ولی در ســال گذشته 
کمتر از 20 میلیارد دلار بوده است. روحانی ادامه داد: یکی از مصوبات 
بســیار مهم در رابطــه با دولت الکترونیک که در هفته های گذشــته به 
1399.9.9 معروف شــد مربوط به ســامانه جامع تجارت بود، ســامانه 
جامع تجارت را راه اندازی کردیم و ببینید آنهایی که به هر دری متوسل 
می شــوند که این سامانه کامل اجرا نشــود، چکار می کنند. دادگاه های 
مختلف و شــکایت های مختلف انجام می شود تا انبارها فاش نشود و 
مردم به حقوق خود دست پیدا نکنند. ان شاءالله این سامانه تجارت را 
بخوبی پیش خواهیم برد، مرحله دوم و سوم آن را هم انجام خواهیم 
داد تــا کامــل کنیم. بنابراین تلاش دولت بر این اســت که قیمت ها در 
حدی باشد که برای مردم قابل تحمل باشد. پیش بینی من این است 

که در ماه های آینده شرایط باثبات تر و بهتری خواهیم داشت.
ë آیین نامه های اجرایی قانون لغو تحریم ها آماده می شود

اجرا یا عدم اجرای قانون موسوم به لغو تحریم ها که مجلس اخیراً 
آن را تصویب کرده هم سؤال دیگری بود که رئیس جمهوری در پاسخ 
موضــع دولت در قبال مصوبه مجلس را یــادآوری کرد و گفت: دولت 
این قانون را مفید نمی داند، این نظر شــخص من نیســت و در دولت 
اتفــاق  آرا وجــود دارد. او افــزود: به وزرای مربوطــه و معاونین مربوطه 
دســتور دادم کــه آیین نامه اجرایی این قانــون را فراهم کنند. امیدوارم 
تــا پایان این هفته و احتمالاً در چهارشــنبه یا یکشــنبه آینــده در دولت 
مطرح و آیین نامه اش تصویب شــود و وقتی تصویب شــد در چارچوب 
آیین نامه اجرا خواهد شــد تفســیری که ما از این قانون برای اجرا داریم 
و آیین نامه اش را بر همان مبنا خواهیم نوشــت در چارچوب آن عنوان 
است یعنی قانونی که می خواهد تحریم را بردارد، نه قانونی که تحریم 
را تأخیــر بینــدازد. امیدوارم همــه ما، یعنی دولت، مجلــس و همه قوا 
دست به دست هم دهیم، شکستن تحریم، تجارت آزاد با دنیا و فروش 

نفت حق مردم ایران است.
ë اجازه نمی دهیم زمان و مکان انتقام را دیگران تعیین کنند

رئیس جمهوری در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه بعد از ترور شهید 
فخری زاده تنش ها در منطقه بیشتر شده و ایران برای کاهش تنش ها 
چه سیاســتی را در همکاری بین المللی در پیش خواهد گرفت، گفت: 
زنده ماندن برجام و همکاری همه کشورهای مهم برای ثبات جهان و 
منطقه مهم است. ما همچنان دنبال آن هستیم که با همه کشورهای 
جهان بویژه با کشــورهایی مثل روسیه و چین در رابطه نزدیک باشیم. 
همچنیــن می خواهیــم با اتحادیــه اروپا و همســایگان روابــط نزدیک 
داشته باشیم. ترور شهید فخری زاده کار آنهایی بود که می خواستند در 
روزهای پایانی حکومت منحوس ترامپ، منطقه را به جنگ بکشانند، 
ایــن هدف اصلی آنها بوده اســت. هدف اصلی رژیم صهیونیســتی از 
ترور شــهید فخــری زاده ایجاد یک بی ثباتی و جنــگ در روزهای پایانی 
دولت ترامپ بود. وی افزود: جمهوری اســلامی ایران علی رغم اینکه 
شــهید فخری زاده را یک دانشمند بنام می داند و برای خود حق قائل 
اســت که انتقام خونش را بگیرد و به موقع مناســب و در جای مناسب 
ایــن انتقــام را خواهد گرفت منتها اجازه نخواهیم داد که زمان و مکان 
آن را دیگــران برای ما تعیین کننــد در عین حال ثبات منطقه برای ما 
بســیار حائز اهمیت اســت. روحانی با اشــاره به ارائه طرح صلح هرمز 
از ســوی ایران برای کشــورهای منطقه گفت: همچنان این طرح صلح 
روی میــز اســت و مــا باز آماده هســتیم که روی این طــرح صلح با هم 

گفت وگو کنیم.
ë     همسویی مخالفان داخلی دولت با مخالفان خارجی نظام

خبرنگار خبرگزاری فارس هم با اشاره به دلار 25هزار تومانی، پراید 
100 میلیــون تومانــی و مرغ 30 هزار تومانی، پرســید آیــا برای عواملی 
مثــل ســوء مدیریت و ناکارآمدی در بیــن برخی از مدیــران دولت و به 
وجود آمدن وضع فعلی کشــور نقشــی قائل هســتید و اگر نقشی قائل 
هســتید برای زمــان باقیمانده چه تدبیــری برای اصــلاح مدیریت در 
نظــر گرفتیــد؟ رئیس جمهــوری در پاســخ اشــاره کرد که مشــکلات 4 
عامل اصلی دارد و آنها را این گونه برشــمرد؛ مشکل ساختاری، جنگ 
اقتصــادی، همکاری و همســویی مخالفان داخلــی دولت با مخالفان 
خارجی نظام و نقص در مدیریت. وی در توضیح عامل تحریم گفت: 
مدیریت که فرق نکرده و همان مدیریتی اســت که ســال 95 و 96 بود. 
چطور در 94 و 95 ثبات داشــتیم و قیمت ارزی که شــما اشاره می کنید 
ثبات داشت. اگر مدیریت اشکال داشت پس در 93 چطور تورم و رکود 
را شکستیم. پس مشکل چیست؟ ما در تحریم نیستیم در جنگ بزرگ 
تمام عیار اقتصادی هستیم و چنین جنگ بزرگ اقتصادی در دنیا کم 
نظیر اســت و در تاریخ ما هم نظیری برای آن پیدا نمی کنید. روحانی 
ادامه داد: مقام معظم رهبری بارها فرمودند که ما در جنگ اقتصادی 
هستیم و در جلسه سران در چند نوبت فرمودند که فرمانده این جنگ 
رئیس جمهوری است و وقتی رئیس جمهوری فرمانده جنگ است و 
افســران ارشــد آن یعنی وزرا و معاونین در خط مقدم هستند به جای 
اینکه در میدان جنگ ما را یاری و کمک کنند، عده ای مدام دنبال این 

هستند که مشکل ایجاد کنند.
رئیــس جمهوری افزود: غیر از مشــکلات ســاختاری و غیر از جنگ 
اقتصــادی و مدیریــت، یــک مشــکل دیگــر هم داریــم و آن همســویی 
مخالفیــن دولت بــا مخالفان جهانــی علیه نظام اســت. آنجاهایی که 
همسویی می شود به هر حال چه می گویید؟ آنجایی که امریکا هم این 
دولــت را تضعیــف می کند و عده ای بدخــواه هم این دولــت و نظام را 
تضعیف می کنند، همصدایی خیلی بد است. می گویند مدیریت چقدر 
نقــش دارد. تحریــم و جنــگ اقتصادی چقــدر نقــش دارد؟ مخالفین 
دولت چقدر نقش دارند؟ چرا این را نمی گویید؟ آن چند درصد است؟ 
درصد آن کجا رفت؟ شما می گویید مدیریت که مدیریت حتماً نقص 
دارد و بی ایراد نیست مگر می شود در این شرایطی که هستیم در وسط 
میــدان جنــگ نقص و عیبی نداشــته باشــیم؟ حتماً نقص و مشــکل 
داریــم. باید همه مــا را یاری کنند، بایــد خبرگزاری ها مــا را یاری کنند، 
بایــد روزنامه ها ما را یاری کننــد، باید مجلس و قوه قضائیه و نیروهای 

مسلح ما را یاری کنند و همه مردم و همه باید کنار هم باشیم و تنهایی 
نمی توانیم. وی ادامه داد: شما می گویید نقص دارید بله حتماً نقص 
و حتماً اشکال داریم که باید رفع کنیم. همان طور که من می گویم اگر 
شکســتن تحریم امکان پذیر باشــد که یک دقیقه تأخیر آن گناه و جرم 
است، نقص مدیریت هم همینطور است و اگر بتوانیم نقص مدیریت 
را یک دقیقه زودتر رفع کنیم، وظیفه ماست و اگر تأخیر بیندازیم گناه 
و جرم است. بله ممکن است فردی در یک رده ای حتماً اشکال داشته 
باشد و مگر قوه قضائیه و قوه مقننه ما بی اشکال است؟ مگر نیروهای 
مسلح ما بی اشکال هستند؟ اصلًا شما یک نهاد بی اشکال پیدا کنید که 
نهاد بی اشکال نداریم همه آ نها اشکال دارند و همه باید به هم کمک 

کنیم.
رئیــس جمهوری تأکید کرد: نقطه نظر من این اســت که چرا فقط 
به دولت حمله می کنیم؛ به دولتی که وسط میدان جنگ است حمله 
می کنیــم و چرا به بقیه حمله نمی کنیم؟ اگر کســی بــه دولت توهین و 
فحاشی کرد و تهمت زد چرا تشویق می شود؟ الان کسی جرأت می کند 
در ایــن کشــور به غیــر از دولت به کس دیگری توهین کنــد؟ مثلًا به قوه 
قضائیه و نیروی مسلح توهین کند؟ جرأت می کند؟ اگر جرأت می کند، 
بفرماییــد فــردا این کار را می کند پس فردا ببینید چه می شــود؟ بعد از 
24ســاعت ببینید چند نفر احضار می شــوند؟ اما شما به دولت هر چه 
فحاشــی بکننــد باز آنها را تشــویق می کننــد، مقام بالاتر پیــدا می کنند، 

محبوب تر می شوند و آنها را تشویق  می کنند.
ë بودجه واقع نگرانه است نه خوش بینانه

لایحه بودجه 1400 و انتقاداتی که مجلسی ها از آن دارند هم سؤال 
خبرنــگار ایلنــا بود و اینکه چگونه می شــود امید داشــت که مشــکلات 
معیشــتی و اقتصادی مردم که روزگار را برایشان سخت کرده با چنین 

درآمدی برطرف شود؟
رئیس جمهوری در پاســخ با بیان اینکــه دوران جنگ اقتصادی به 
ســر آمده، گفت: معتقدم مــا 2 میلیون و 300 هزار بشــکه نفت تولید 
می کنیم و می فروشــیم و من بــه وزارت نفت دســتور دادم که تولید را 
اضافه کند نه 2 و 300، ما باید برویم به سمت صادرات 2 میلیون و 900 
هزار بشکه. باید چاه های خود را برای این کار آماده کنیم. وی ادامه داد: 
ما بر مبنای واقع نگــری و نه خوش بینی بودجه را تنظیم کردیم. حال 
فروش این مقدار نفت ممکن است در شرایط تحریم باشد و همه آن 
صادر نشــود و بخشــی از آن در داخل فروش برود اشــکالی ندارد ما که 
نگفتیم همه آن در بازار خارجی به فروش برسد ممکن است بخشی 

از آن در داخل فروش رود.
خبرنگار خبرگزاری صداو ســیما هم با یادآوری تأکید رهبر معظم 
انقلاب بر تشکیل مستمر جلســات شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
پرسید که از چه زمانی این جلسات آغاز خواهد شد؟رئیس جمهوری 
پاســخ داد: مــا بلافاصلــه بعــد از بیانــات مقــام معظــم رهبــری کــه 
خدمت شــان بودیــم بــه کمیته  ای کــه کار کارشناســی می کنــد، گفتیم 
که جلســات خودشــان را بگذارند، تا الان هم چند جلســه گذاشــتند و 
درباره آنچه باید در دستور کار شورای عالی قرار بگیرد، بحث و بررسی 
می کنند. به نظر من یا در هفته آینده یا هفته بعد از آن حتماً جلسه را 

تشکیل می دهیم و این جلسات را هم ادامه خواهیم داد.
کیفیــت لایحــه بودجــه و قابل اجرایی بــودن آن و از جمله مســأله 
فــروش 2 میلیون و 300 هزار بشــکه نفت و میعانات گازی هم ســؤال 
خبرنــگار روزنامــه جوان بود که روحانی در پاســخ تکــرار کرد بودجه بر 
اســاس واقعیات و تجربیات ســال گذشته نوشته شده اســت. او افزود: 
اگــر وزیــر نفت به من بگوید 2 میلیون و500 من می نوشــتم 2 میلیون 
و500 نــه 2 میلیــون و 300 بنابرایــن تحلیلی بحــث نمی کنیم. دولت 
کاملًا برنامه دارد. یقینی اســت، صددرصد اســت، بودجه ای که 6 ماه 
حــدوداً من باید اجــرا کنم دارم اعلام می کنم و ایــن کار را خواهم کرد 
2.300 نفــت می فروشــیم و در 6 ماه دوم دولت بعدی می فروشــیم. 
روحانی افزود: اما اینکه برای دولت بعد مشــکل درســت کردیم یا نه 
این تفکر را کاملًا از ذهن پاک کنیم. من آدمی نیستم که در نظام نبودم 
و 7 ســال آمدم و می خواهم حکومــت کنم و بعد هم بروم یک جایی 
و مصاحبــه کنــم مرتــب. آدم اینجوری نیســتم از اول در نظــام بودم، 
همیشــه مسئولیت داشــتم. از روز اول که انقلاب و نهضت شروع شده 
از ســال 41 در نهضت بودم و بعد از انقلاب هم همیشه مسئول بودم. 
بنابراین به فکر این نیســتم که این دولت یا آن دولت. برای من نظام 
و کشــور مطرح اســت. این دولت از ســال آینده هست یا نیست دولت 

بعدی می آید.
ë از چه کسانی خسارت بگیریم

خبرنــگار خبرگزاری مهر هم پرســید که مشــاوران و نزدیکان شــما 
بارهــا گفتند کــه هزینه هــر روز تأخیر اجــرای برجام تقریباً حــدود 100 
میلیــون دلار اســت. آیــا نبایــد الان بــرای بازگشــت امریکا بــه برجام، 
پیش شرط تعیین شود و با توجه به میلیاردها دلار خسارتی که به کشور 
وارد شــده از دولــت امریــکا تقاضای خســارت کرد؟ رئیــس جمهوری 
در پاســخ گفــت: اگر بخواهیــم طلــب را از امریکا بگیریــم، خیلی زیاد 
اســت. از اول انقلاب و حتی قبل انقلاب و کودتای ســال 1953 تاکنون 
و قبــل از آن هم داشــتیم. حداقل در این دوران طولانی خســارت های 
زیادی از امریکا داریم و محاســبه  آن باید خیلی ســخت باشد اما اینکه 
بــرای بازگشــت به برجام پیش شــرط بگذاریم، یک وقتی اســت که ما 
برمی گردیم به برجام و به تعهدات مان و در ضمن مطالبات  را مطرح 
می کنیــم آن خوب اســت و باید این کار را بکنیم ولی پیش شــرط مثلًا 
چــه بگوییم چقدر خســارت دیدیم چه کســی باید بدهــد و چه جوری 
باید بدهد و در کدام کنگره این خسارت تصویب شود به معنای ادامه 

تحریم است و معنی دیگری ندارد.
وی افــزود: اگــر این حرف را زدیم، معنی اش این اســت که 5 ســال 
دیگر تحریم ادامه پیدا کند و بعضی ها هم گفتند که 5 سال دیگر هم 
خوب اســت که تحریم ادامه پیدا کنــد و آن چیزی که امروز می گوییم، 
این اســت که اگــر 1+5 فردا صبح به تمام تعهــدات  عمل کند، ما هم 
بلافاصله به تمام تعهداتمان برمی گردیم اما اینکه مطالباتی داریم، 
بلــه از کشــورهای مختلف و از امریــکا بیش از دیگر کشــورها مطالبات 
داریم. اما اینکه شــما می گویید در ســال 94 آن وقتی کــه برجام اجرا و 
پیاده شد، مقصود این نیست که 1+5 کامل به تمام تعهداتشان عمل 
کردنــد و الان در این 3 ســال که امریکا نبــود و 1+4 بود، به چه مقدار به 
تعهداتشــان عمل کردنــد و آنها که به تعهداتشــان عمل نکردند چه 
کار باید کرد و از آنها هم باید خســارت بگیریم آنها هم متعهد بودند 

و نکردند.
روحانــی گفــت: باید جنگ جهانی بــا دنیا راه بیندازیم و هر کســی 
می خواهــد بــا مــا حرف بزنــد، بگوییم شــما به ما خســارت زدیــد اول 
خســارت ها را محاســبه کنید و ببینیم چگونه به ما پرداخت می کنید و 
بعد با هم صحبت کنیم بنابراین آنچه مهم است امروز در این مقطع 
این اســت که کامل به تعهداتشــان برگردند امریکا عملًا به دنیا اعلام 

کند که اشــتباه و خطــا کرده و به تعهد خود برگــردد اما اینکه به تعهد 
برگشــت چه مســائل و مطالبات و مواردی داریم که البته که به ما هم 
در این دوره 3 ســاله و هم در قبل از آن خســارت بزرگ خورده است و 
در تحریم های قبلی هم همینطور بود که خسارت های زیادی دیدیم و 

باید برای مسیر جبران  فکر و بحث کنیم.
ë بایدن نگفته توافق جدید می خواهیم

خبرنــگار شــبکه تلویزیونــی ان بی ســی امریــکا هــم در ســؤال خود 
پرسید: آقای جو بایدن اعلام کردند که مایل هستند مجدداً به برجام 
بازگردنــد، امــا این بار بــه دنبال یــک توافقنامه قدرتمندتر هســتند که 
شامل برنامه موشکی و نفوذ منطقه ای ایران خواهد بود آیا به نظر شما 
این امر تا زمان پایان کار دولت شما محقق خواهد شد؟ روحانی گفت: 
آن تعبیری که شــما نقل کردیــد از آقای بایدن من نشــنیدم که بگوید 
اگر بخواهم برگردم باید یک توافق دیگر و قوی تری داشته باشیم. این 
حرف ترامپ اســت و حرف بایدن نیســت. بر فرض هر کس این حرف 
را بزند، آلمان بگوید یا هر کس. هیچ پیش شرطی را نخواهیم پذیرفت 
از هیچ کس. نه برجام قابل مذاکره اســت و نه اینکه بخواهیم برجام را 
از نو پهن کنیم روی میز مذاکره و ماده به ماده بحث کنیم. یک برجام 
است قبلًا مذاکره شده و توافق شده است. عین این برجام را همه اجرا 
می کننــد یا اجــرا نمی کنند، اگــر اجرا کردند مــا هم اجــرا می کنیم. وی 
ادامه داد: مســائل دیگری که نام بردید مســائل موشــکی و منطقه ای 
هیچ ارتباطی به مسأله هسته ای ندارد. اینها را قبلًا با ما صحبت کرده 
بودنــد، همان موقع که 1+5 با ما صحبت می کرد در برجام همه اینها 
را بحث کردند، ماه ها امریکا بحث می کرد که مســأله موشــکی را وارد 
کند رد کردیم و گفتیم قابل مذاکره نیســت. ماه ها بحث می کردند که 
مســائل منطقه  هم وارد شــود، همه اینها بحث شــده و رد شده است. 
ترامــپ بی خبر بوده از همه چیز و اصلًا نمی دانســت ولی آقای بایدن 
بخوبی می داند چه مذاکراتی انجام شــده و چه شــده است. اینها قابل 
طرح و مذاکره نیســت. آن چیزی که می تواند روی میز باشد همین که 

همه به تعهدات کامل خودشان برگردند.
روحانــی در پاســخ بــه خبرنگار برنــا دربــاره تعامل قــوا هم گفت: 
وظیفه همه ما را قانون اساســی مشــخص کرده. مبنــا و معیار ما فقط 
قانــون اساســی اســت. تعامل می کنیم بــا دو قــوه دیگــر در چارچوب 
قانون اساســی. از آنها هم توقع داریم با ما تعامل کنند. شــرایط کشور 

هم شــرایط تعامل اســت و باز هم این نکته را تأکیــد می کنم که ما در 
شــرایط جنگ هســتیم و همه باید به فرمانده میدان کمک کنند برای 

حل مشکلات و نباید فرماندهی میدان تضعیف شود.
ë میلیمتر، میلیمتر سرزمین برای همه ما اهمیت دارد

خبرنــگار روزنامه همشــهری هم پرســید: بــا توجه بــه جنگ اخیر 
قره باغ شاهد آن هستیم که برخی از کشورها به دنبال برداشت منافع و 
اغراض خودشان در قفقاز و آذربایجان هستند و با توجه به شعرخوانی 
اخیــر آقای اردوغــان در آذربایجان فکــر می کنید آینده روابــط ایران و 
ترکیه به چه ســمت و ســویی ســوق پیدا خواهد کرد؟ رئیس جمهوری 
توضیح داد: روابط ایران و ترکیه یک روابط بســیار مهم اســت و ما دو 
همســایه ای هســتیم که روابط سیاســی و اقتصادی داریم، در مســائل 
منطقه با هم بحث می کنیم و در روند آستانه با هم هستیم و فعالیت 
می کنیم. روابط ما بســیار مهم اســت. البته مســأله تمامیــت ارضی و 
ایران و جایگاه ایران هم اهمیت ویژه ای دارد و حق مردم ما اســت که 
به یک جمله ای حساســیت  به خرج دهند و نظرشــان را اعلام کنند و 
تمامیت ارضی برای ما مهم اســت. آنچه بــرای من مهم بود این بود 
کــه وزیــر خارجه ترکیــه به وزیر خارجــه ما در تلفن بــه صراحت گفت 
کــه آقــای اردوغان یک همچــون قصــدی را اصلًا نداشــته و بعد خود 
ســخنگوی ریاســت جمهوری ترکیه هم باز همین را تأکید کرد و سفیر 
هم همین را تأکید کرد. این شــعر چندپهلو اســت و بسته به این است 
کــه کجا بایســتی بخوانی.  اگر این شــعر را در ایران بخوانــی و در بیرون 
ایــران بخوانی، به گونه ای دیگر معنی می شــود و چندپهلو اســت. وی 
تصریح کرد: واقعیت این اســت که وقتی مقامات ترکیه صریحاً به ما 
می گویند آقای اردوغان چنین قصدی را نداشته و در همان سخنرانی 
هم او تأکید بر این کرده اســت که باید در مســائل منطقه چندجانبه با 
هم کار کنیم و ترکیه، ایران، روسیه، آذربایجان، ارمنستان و همه با هم 
فعالیت کنیم که باید قبل و بعد صحبت را کنار هم قرار دهیم. یعنی 
کل ســخنرانی را کنار هم قرار دهیم و با ســابقه ای که از آقای اردوغان 
طی 7 سال دارم و با هم رفت و آمد و مذاکرات بسیار زیادی را داشتیم، 
بســیار بعید می دانم که یک همچون قصدی داشته باشد که به ملت 

ایران یا تمامیت ارضی ما توهین کند.
روحانی گفت: البته حق آنهایی که معترض شدند، طبیعی است 
و حق آنهاســت که حساســیت خودشــان را نســبت به میهن دوستی و 

میهن پرســتی خودشــان نشــان دهند. بنابراین به نظر من با این بیان 
صریحی که مقامات ترکیه به ما رسماً گفتند که یک همچون قصدی در 
کار نبوده اســت و وی می خواست بگوید که مردم جمهوری آذربایجان 
از آزاد شــدن سرزمین هایشــان خوشــحال هســتند، این وســط شــعری 
خواند که چندپهلو اســت و معمولاً آقای اردوغان شــعر زیاد می خواند 
و از حافظ، سعدی و مولانا مرتب شعر می خواند و این شعر را خواندند 
که به نظر من با توضیحاتی که دادند، می توانیم از این مسأله عبور کنیم 
اما حساسیت مردم ما بسیار مهم است و همه دنیا باید بدانند میلیمتر، 
میلیمتر سرزمین ما برای همه ما اهمیت دارد و همه در سخنرانی ها و 
در بیانات شان به این حساسیت ایران و اهمیت مسأله تمامیت ارضی 

توجه بیشتر کنند.
ë بعید می دانم اعدام یک فرد در ایران بر روابط با اروپا تأثیر بگذارد

خبرنگار خبرگزاری فرانسه هم پرسید: کشورهای اروپایی بارها و به 
صورت مرتــب در خصوص مجازات اعدام در ایــران اعلام نارضایتی 
کردنــد و اعــدام اخیــر آقــای روح الله زم باعــث تنش های بیشــتر بین 
3 کشــور اروپایــی و جمهوری اســلامی ایران شــده اســت، تــا جایی که 
موجبــات لغو نشســت بازرگانی بین این کشــورها را در ایــران رقم زد. 
ایران هم بارها نارضایتی خودش را از عدم پایبندی کشورهای اروپایی 
بــه تعهــدات برجامی اعــلام کرده؛ آیا احســاس نمی کنید در شــرایط 
کنونی بــا وجود این اقدام ها این باعث به خطــر افتادن برجام خواهد 
شد؟ رئیس جمهوری در پاسخ توضیح داد: قوه قضائیه در جمهوری 
اســلامی ایران مســتقل اســت و دادگاه حکم صادر می کند. اینکه یک 
حکمی مورد خشنودی و ناراحتی گروهی باشد، برای ما ملاک نیست 
که آنها خوشحال یا ناراحت هستند. در این کشور طبق مقررات حکم 
اعدام داریم. در قانون ما است و فرد اعدام می شود چرا برای یک فرد 
این همه حساســیت به خرج می دهند، خــودش معنای خوبی ندارد. 
معنــای مداخله جویانــه ای دارد. آنهــا می گویند این فــرد، فردی بوده 
برای منافع ما کار می کرده وقتی اینجوری حساسیت به خرج می دهند 
یک همچون چیزی اســتنباط می شود. این به نفع آنها و کسی نیست. 
روحانی ادامه داد: همیشه اروپایی ها در بعضی مسائل حساس بودند 
و ما هم حساس هستیم. ما هم در بعضی اقداماتی که انجام می شود 
حســاس هستیم و اعلام نظر می کنیم در فرانسه حوادثی رخ می دهد 
ما هم حســاس هســتیم. اعلام نظر می کنیم در آلمان ممکن اســت 
حادثــه ای رخ دهد اعلام نظر می کنیم ما هم ناخشــنودی هایی داریم 
از کارهایی که حکومت هــای اروپایی انجام می دهند، بنابراین همه ما 
در چارچوب حقوقی که داریم باید نسبت به تعهدات مان و روابط مان 
مد نظــر قــرار دهیــم، این فــردی که اعــدام شــده، بدون حکــم دادگاه 
نبوده اســت. دادگاهی رســیدگی و حکم صادر کرده و بر این مبنا بوده 
اســت. آنها آزاد هســتند که اظهارنظر کنند، ما هم در چارچوب قانون 
و مقررات مــان عمل خواهیم کرد بعید می دانم این مســأله به روابط 

ایران و اروپا لطمه ای وارد کند.
ë هر جا احساس کردم بر خلاف قانون اساسی عمل شده، تذکر دادم

آخرین ســؤال نشســت دیروز را خبرنــگار روزنامه اعتماد پرســید و 
گفــت: جنــاح رقیــب و منتقــدان دولت بخصــوص در یک ســال اخیر 
همیشه معتقد بودند که شما بیش از معمول از اختیارات یک رئیس 
جمهور و حمایت های مقام رهبری برخوردار هستید. اخیراً هم یکی از 
اعضای دفتر رهبری در فضای مجازی اظهارنظری داشتند. جلوگیری 
از استیضاح شما در مجلس هم می تواند نمونه ای برای این ادعا باشد، 
اما آیا این اختیارات در مســائل سیاســی و اجتماعی هم به شــما داده 
شــده بود و اینکه اگر شــما در این حوزه ها اختیاراتی بیش از اختیارات 
یک رئیس جمهور داشتید، چرا به موضوعاتی که برای مردم مشخصاً 
خیلی مهم بود و در یک سال گذشته اعتماد آنها به حاکمیت را تحت 
تأثیر قــرار داد، شــخصاً ورود نکردید؟ در مســائلی مثل بازداشــت ها، 
اعــدام یا حتــی زندان های طویل المدت برای بعــد از اعتراضات آبان 
مــاه، فضای امنیتی دانشــگاه ها یا حتی ادعاهایی کــه از طرف فعالان 
محیط زیســتی مبنی بر شــکنجه در زندان مطرح بود، شــما مشــخصاً 
ورود نکردیــد و حتــی از حداقلی هایــی مثــل اخطــار قانون اساســی به 

عنوان ظرفیتی که وجود دارد، استفاده نکردید؟
روحانــی هــم در پاســخ گفــت: بنــده خیلــی ارتبــاط بین ایــن آخر 
صحبــت جنابعالــی بــا اول آن را متوجــه نشــدم کــه رهبــری از دولت 
حمایت می کند، خب رهبری طبق وظایف شرعی و قانونی که دارد از 
دولت حمایت می کند، این سر جای خود محفوظ است. شما موردی 
را اشاره می  کنید نسبت به یک قوه دیگر، می گویید قوه قضائیه کسی را 
زندان کرده یا کسی را محاکمه کرده شما چرا از اختیارات خودتان یا از 
قدرت خود استفاده نکردید! اولاً در خیلی از موارد هست که نامه هایی 
به بنده می رســد، شــکایت هایی می شــود که از طریق وزیر دادگستری 
اقــدام می کنم. منتها این بدان معنی نیســت که هر نامه ای را منتشــر 
و اعــلام کنیم که چــه اقدامی انجام دادیم. معمولاً وقتی شــکایتی به 
دست بنده می رسد، اگر ببینم نکته قابل ملاحظه ای دارد آن را به وزیر 
دادگســتری ارجاع می دهم. وزیر دادگستری هم با قوه قضائیه، گاهی 
با خود شخص رئیس قوه قضائیه صحبت کرده و آن را دنبال می کند.

وی ادامــه داد: اما در عین حال وظایف رئیس جمهوری مشــخص 
و روشــن اســت. آنجایی رئیس جمهوری می تواند به قوه قضائیه طبق 
اصل 113 تذکر یا اخطار بدهد که ببیند قانون اساســی نقض می شــود. 
آن هم با تفسیری که در سال 91 شورای نگهبان کرده این اصل را کم اثر 
و بی اثر کرده اســت. قبلًا مواردی بوده که رئیس جمهور به قوه قضائیه 
تذکر داده و اخطار کرده، قوه قضائیه هم به شورای نگهبان نامه نوشته 
و شــورای نگهبان گفته حق رئیس جمهور اســت. طبــق اصل 113 حق 
رئیس جمهور است تذکر بدهد، حق رئیس جمهور است اخطار قانون 
اساسی بدهد، ولی اخیراً در سال 91 نظر شورای نگهبان طور دیگر شده، 
تفســیری کرده و بر مبنای آن تفســیر این اصل را بی اثر کرده اســت. به 
نظــرم وقتی مــردم به رئیس جمهــور رأی می دهند، بــر مبنای اصول 

قانون اساسی است و اصولی که روشن است، ظاهر است.
روحانــی ادامــه داد: یــک وقتی اصلی اســت که دوپهلو و ســه پهلو 
است. آنجا باید دنبال تفسیر برویم ولی چیزی که روشن و واضح است 
و در ســال هایی به آنها عمل شــده و باید به آن عمل شود! بنابراین در 
هر مــوردی که دیدم که برخلاف قانون اساســی عمل شــده علی رغم 
این تفســیر، باز هم کتباً تذکر دادم. البتــه قوا معمولاً جواب می دهند. 
وقتــی تذکر می دهم، می گویند تفســیر اخیر شــورای نگهبان یک طور 
دیگــر اســت.   رئیس جمهور گفت: به خود شــورای نگهبــان هم تذکر 
می دهــم، طبق اصل 113 به خود شــورای نگهبــان هم تذکر می دهم، 
آنهــا هــم همین جــواب را می دهنــد و می گویند نه طبق تفســیری که 
کردیم، بنابراین همان تفسیری که سال 91 اینها انجام دادند. این اول 
صحبت با آخر صحبت خیلی متناسب و مربوط نیست و هر جایی که 
بــوده و طبق قانون در اختیارات رئیس جمهوری بوده اقدامات لازم را 

انجام دادم.

پایان تحریم را به تأخیر نمی اندازم حتی یک ساعت
روحانی در نشست با خبرنگاران:
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خبرنگار روزنامه  ایران از رئیس جمهوری پرســید: آقای رئیس 
جمهــور، شــما و معــاون پارلمانــی، پیش تــر تأکیــد کردیــد که 
لوایــح دولت در مجلس بررســی شــود، نکته قابــل توجه اینکه 
مجلسی ها بدون توجه به این لوایح اغلب موازی کاری می کنند 
و مشــخصاً طرح اصلاح قانــون انتخابات ریاســت جمهوری را 
آمــاده کردنــد و همچنیــن گفته شــده طرح مدیریــت تعارض 
منافع هم در دست تهیه است. این در حالی است که دولت در 
این 2 مورد لایحه دارد و همین طور در مورد شــفافیت. با وجود 
این مجلسی ها مدعی هستند که لوایح ارسالی دولت معطوف 
به حل مشکلات مردم نیست. پاسخ و موضع شما در این زمینه 
چیست؟ رئیس جمهوری توضیح داد: دولت یک لایحه بسیار 
مهم درباره انتخابات به مجلس فرســتاده است. متأسفانه آن 
لایحــه اصلًا در دســتور کار قرار نگرفت. لایحــه جامع انتخابات 
لایحه بســیار خوبی اســت که ماه ها در دولت بــرای آن تلاش و 
زحمت کشــیده شد و در جلســات متعدد بحث شد. متأسفانه 
مجلــس قبلی آن را کنار گذاشــت. در همیــن مجلس، لوایحی 
کــه در مجلس قبلــی تصویب نشــده بود دوباره بــرای مجلس 
فرســتادیم، اما متأســفانه هیچ کدام امروز در دستور کار نیست. 
مبارزه با فساد اولویت مردم است، شفافیت اولویت مردم است 
و تعارض منافع؛ این 3 لایحه مادر و مهم، اولویت مردم است. 
مجلس متأســفانه بــه طرح های خودش اهمیــت می دهد، به 
لوایح دولت اهمیت نمی دهد که این به نفع ما و کشور نیست. 
وی افزود: دولت یک بدنه کارشناسی عظیم و بزرگی دارد. این 
بدنه کارشناســی را نمی شود با کمیسیون های مجلس مقایسه 
کرد. یا مثلًا مجلس مرکز پژوهش دارد که یک عده کارشناس در 
آن مشغول فعالیت هستند اما اینها قابل مقایسه با کار دولت 
نیســت. دولت مجموعه کارشناســی عظیم و بزرگــی را در کنار 
خودش دارد. لایحه ای که تهیه می شــود، پخته اســت، بررســی 
شده اســت. طبق قانون اساســی مجلس می تواند طرح داشته 
باشــد، ولی اصل داســتان لایحه اســت. لوایح باید اصل باشــد. 
مــواردی هــم که مجلــس لازم می دانــد به صورت طــرح تهیه 
می کند. عدم تناســب یعنی خواباندن لوایح دولت و پشت سر 
هم به طرح های نمایندگان رسیدگی کردن که نمی تواند خیلی 
مفید باشــد. روحانی گفت: اینجا بحث مجلس و دولت مطرح 
نیســت، بحث این است که چه چیزی به نفع مردم است. الان 
ســؤالی که صدا و ســیما در آغاز این جلســه مطرح کرد، مسأله 
گرانــی بــود که در بعضی جنس ها بی ثباتی اســت، بــرای اینکه 
در دولــت وزیری که حامی مصرف کننده باشــد، نداریم. یا وزیر 
صنعت داریم که دنبال صنعت اســت، یا وزیر کشاورزی داریم 
که دنبال کشــاورزی است. وزیری نداریم حامی مصرف کننده و 

مردم باشد. در مجلس قبلی پیشــنهاد دادیم، وزارت بازرگانی 
تشکیل شود. با دو فوریت آن لایحه را در دولت یازدهم دادیم. 
روحانی البته توضیح داد منظور از اینکه وزیر حمایت کننده 
از مردم را نداریم به این معناســت که وزیر تخصصی بازرگانی 
نداریم وگرنه همه وزرا در دولت خود را حامی مصرف کنندگان 
و مــردم می داننــد. وی ادامه داد: مجلــس دهم تصویب نکرد 
و در نهایــت در روزهــای آخــر تصویــب کــرد که یــک جمله آن 
ایراد داشــت. این جمله را مجلس یازدهم می توانست در یک 
جلســه اصلاح کند، اما متأســفانه رفت در بایگانی، یعنی کاری 
کــه در 2 دقیقــه می شــود انجام داد تــا وزارت بازرگانی تشــکیل 
شــود. موضوع وزارت بازرگانی را اولین بار که در دولت یازدهم 
با هیأت دولت خدمت مقام معظم رهبری رفتیم، ایشان این 
اشــکال را مطرح کرد. ایشــان در جلســه خطاب به وزرا و هیأت 
دولــت گفتنــد 4 وزارتخانــه را یــک وزیــر اداره می کنــد. صنایع، 
صنایع سنگین، معادن و بازرگانی. 4 وزارتخانه را یک وزیر اداره 
می کند.خــود مقــام معظم رهبری در جلســه هیــأت دولت که 
خدمت ایشــان بودیم، اشکال کردند. بعد رفتیم لایحه را تهیه 
کردیــم و به مجلــس فرســتادیم. می خواهم بگویم یک ســری 
امور اســت کــه واقعاً بــه نفع مردم اســت که مــا و مجلس کنار 
هم باشــیم. رئیس جمهوری ادامه داد: بعضی ها فکر می کنند 
مجلــس نماینــده ملت اســت و دولت از آســمان آمده اســت. 
دولت هم نماینده مردم اســت. مردم هستند که پای صندوق 
آمدنــد و دولــت و رئیس جمهوری را انتخاب کردند. چه کســی 
به وزرا رأی اعتماد داده اســت؟ همیــن مجلس رأی اعتماد به 
آنها داده اســت. آنها هم نماینده مردم هستند ما هم نماینده 
مردم هستیم. فرقی نمی کند. این وکیل الدوله از آن حرف های 
بی معنای دنیای امروز است. بله یک زمانی، زمان رژیم گذشته 
مفهوم داشت. آن وقتی که دولت کاری به مردم نداشت. البته 
آن وقت مجلس هم کاری به مردم نداشت جز یکی دو مجلس 
اول کــه انتخاباتی بود. الان که همه چیز در اختیار مردم اســت، 
هم دولت و هم مجلس را مردم انتخاب می کنند. بنابراین باید 
همدیگر را یاری کنیم در آنچه که به نفع مردم است. هر طرحی 
هــم کــه نماینده ها بدهند اگر به نفع مردم باشــد و اصلاح امور 
جامعه باشد و اگر به کمک مردم باشد، حتماً حمایت می کنیم 
و پشت سر آن هستیم. حتی همین طرحی که نماینده ها دادند 
برای مســأله هسته ای که مخالفیم، ولی چون مجلس تصویب 
کرده و شورای نگهبان تأیید کرده، علیرغم اینکه مخالفیم، ولی 
چون تصویب شــده داریم آیین نامه اجرایی آن را می نویســیم. 
بنابراین باید همدیگر را در اموری که به منافع ملی و همه مردم 

مربوط می شود یاری و کمک کنیم.
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اصل در قانونگذاری بر لوایح است


